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Commentaar

De honderdste verjaardag van de Radboud Univer-
siteit (RU) werd getekend door onrust. Borden over 
‘100 years of significant impact’ werden beplakt met 
de leus ‘100 years of social unsafety’. ‘We eisen meer 
transparantie’, verklaarden de actievoerders, en vol-
ledig terecht. Het is namelijk een patroon: de RU dekt 
onwelgevallige berichten toe totdat ze er echt niet 
meer mee wegkomt, en graaft hiermee het graf van 
de eigen bestuurders. 
Goed, een iets minder beladen voorbeeld: de finan-
ciële tekorten bij de Faculteit der Managementwe-
tenschappen, waar ook ontzettend geheimzinnig 
over wordt gedaan. Door een begrotingstekort van 
8 miljoen krijgen politicologiestudenten inmiddels 
maar liefst zes studiepunten voor een vak dat ze af-
ronden met één opdracht van duizend woorden. De 
andere opdracht is geschrapt - er waren geen stu-
dent-assistenten meer om die na te kijken. O wee als 
je het o-woord (‘ontslag’) in de mond neemt, overi-
gens, want mensen met een nulurencontract hebben 
er gewoon voor getekend dat ze nul uren werken, 
toch? 
Stel je denkt: ik wil wel eens zien hoe de faculteit dit 
verantwoordt. Wonder boven wonder ben je erachter 
gekomen waar en wanneer de medezeggenschap 
vergadert. Je zet er zelfs extra vroeg een wekker 
voor, komt aan op locatie en dan blijkt dat het eerste 
deel van de vergadering besloten is. Het is onduide-
lijk wanneer het openbare deel begint, en je kunt niet 
voor de deur wachten. De zaal bevindt zich namelijk 
achter de grote glazen deur van de Radboud Ma-
nagement Academy, wat dat ook mag zijn, en daar 
hoor je je als student niet op te houden. 
Ondertussen wordt langzaam, drup, drup, duide-
lijk waar de universiteit wel geld in heeft gestoken. 
Gratis borrels, gratis lunches, personeelsfeestjes met 
dure zalm, biefstukspiesjes en zelfs een sommelier 
die daarbij passende wijn inschenkt. Of het Radboud 
Art & Science-festival. Begrijp me niet verkeerd, het 
is goed dat de universiteit stilstaat bij haar honderd-
jarige geschiedenis en zowaar ruimte biedt voor 
kritische reflectie daarop. Daarnaast zijn geldstro-
men ingewikkeld en kan er niet zomaar van het ene 
naar het andere potje geschoven worden. Toch zit er 
een naïef duiveltje op mijn schouder dat influistert: 
voor 300 euro subsidie per Art & Science-bezoeker 
zou je toch een heleboel student-assistenten moeten 
kunnen redden? Of laat op z’n minst die sommelier 
de volgende keer thuis. 
Het is half vier ‘s nachts, ijskoud, en doodop fiets ik 
over de campus. De ramen van het Maria Montesso-
rigebouw zijn beslagen. Door de condens heen zie 
ik heel vaag groen licht branden. Net als Madelief 
(pagina 3) zie ik een parallel met de RU als geheel: 
een schijnbaar transparante universiteit die huist in 
glazen paleizen is in feite knetterondoorzichtig. 

De hoofdredacteur

illustratie Ande Cremers

Volg ANS op Instagram

V
erschillende mensen weten de sterrenkijkavond te 
vinden: het publiek is een mengelmoes van stu-
denten, gezinnen met kleine kinderen en oudere 
echtparen. Het is een unieke kans om gratis door 
de telescopen op het Huygensgebouw te kijken en 

meer kennis op te doen over het heelal. De bezoekers van deze 
avond hadden geluk, want na een regenachtige dag was de hemel 
’s avonds opengebroken en diepblauw. Dat belooft een duik in de 
kosmos. Na regen komt maneschijn?

De kolossale kosmos
Na het beklimmen van een heleboel trappen begon de avond bij 
het letterlijke hoogtepunt: de indrukwekkende telescoopkoepels 
boven op het Huygensgebouw. De telescopen torenden hoog 
boven ons uit. Na duidelijke uitleg over hoe de telescoop werkt, 
mocht iedere bezoeker door de telescoop kijken. Dit gaf een 
prachtig beeld van Saturnus met zijn iconische ringen. De astrono-
men stelden de telescoop ook nog af op de maan met haar kraters. 
Deze beelden waren adembenemend en zo helder, dat ze nog 
lang op het netvlies bleven staan. 
De sterrenkundigen van de Astronomische Kring Nijmegen had-
den enorm veel te vertellen over hun passie en brachten dit zeer 
toegankelijk. Ze namen de tijd om uit te leggen hoe zij te werk gin-

gen met de telescopen en wat de techniek achter het sterrenkijken 
was. Voor de leek zou deze ingewikkelde informatie gemakkelijk 
tot afdwalen kunnen leiden, maar het enthousiasme van de ster-
renkundigen werkte aanstekelijk. Ze namen de tijd om vragen uit 
het publiek te beantwoorden. Lastige sterrenstof werd zo op een 
begrijpelijke manier boeiend voor een gevarieerd publiek, be-
staande uit zowel studenten als ouders met kleine kinderen. 

Hersenspinsels over het heelal
Na het opdoen van praktijkervaring in de hoge koepels legde een 
astronoom ook ingewikkelde theorie achter het heelal op inter-
actieve wijze uit. Hij nam het publiek mee terug naar de oerknal 
en het ongrijpbare besef dat er ooit niets was. Met gedachte-ex-
perimenten, waarbij hij men de ogen liet sluiten, probeerde hij 
pittige materie begrijpelijk te maken, met succes. Stellingen zoals 
‘Stel je voor dat er niets is, en er toch iets ontstaat’, waren stevige 
hersenkrakers voor op de vrijdagavond. Door de gedachte-expe-
rimenten kon men zich echter wel een voorstelling maken van een 
ondoorgrondelijk concept. Hoewel het intrigerende nadenkwerk 
voor één avond zeer interessant was, was het genoeg astronomie 
om een paar maanden zoet te blijven aangezien het toch wel heel 
veel denkwerk en verbeeldingskracht vereist.
Telescoop in plaats van televisie
Al met al was de sterrenkijkavond een unieke, indrukwekkende 
ervaring. De avond bracht kosmische wetenschap en menselij-
ke verwondering samen. Door het enthousiaste en toegankelijke 
verhaal van de sterrenkundigen bleven de bezoekers bij de les. 
De combinatie van de indrukwekkende praktijk en pittige maar 
toegankelijk gebrachte theorie zorgde voor een perfecte balans. 
Als de weersvoorspellingen gunstig zijn, is het opofferen van een 
vrijdagavondje bankhangen voor de TV zeker de moeite waard. 

Eindoordeel: 

Op vrijdagavond 29 september vond de eerste open 
sterrenkijkavond van dit seizoen plaats, in het Huy-
gensgebouw van de Radboud Universiteit. Vrijwilli-
gers van de Astronomische Kring Nijmegen organi-
seren de maandelijkse sterrenkijkavond, die gratis 
te bezoeken is. Zij beloven een rondleiding, lezingen 
over sterren en uitleg over de telescoop. Het ligt echter 
aan het weer of je ook daadwerkelijk sterren zult zien.

Lees meer op 
www.ans-online.nl

De studierente voor de pechgeneratie moet omlaag, heeft de 
Tweede Kamer op 27 oktober diep in de nacht besloten. De ver-
laging moet worden betaald met een versobering van een belas-
tingregeling voor expats. Het is nog onduidelijk met hoeveel de 
rente zal zinken.
Een meerderheid van de Tweede Kamer stemde voor een motie 
van Kamerleden Lisa Westerveld (GL-PvdA) en Stieneke van der 
Graaf (ChristenUnie), die het kabinet opriep de rente te bevriezen 
op het niveau van 2023. De dag van de stemming was de laatste 
dag waarop de Tweede Kamer in huidige samenstelling werkzaam 
is, voordat de Kamer met reces gaat om zich voor te bereiden op 
de aankomende Tweede Kamerverkiezingen. 
De verlaging moet gefinancierd worden met een amendement 
op de belastingwet, gezamenlijk ingediend door Kamerlid Pieter 
Omtzigt, GL-PvdA, Volt en ChristenUnie. Ook dat voorstel werd gis-
ternacht met een meerderheid aangenomen. Met dit amendement 
wordt de belastingkorting voor expats, de zogeheten 30%-rege-
ling, versoberd. In de huidige situatie hoeven expats vijf jaar lang 
geen inkomensbelasting te betalen over de bovenste 30% van hun 
inkomen. Door dit amendement, dat bindend is, zullen expats niet 
meer vijf jaar lang 30% korting krijgen, maar wordt de korting af-

gebouwd naarmate ze langer in Nederland zijn. Ook buitenlandse 
werknemers van universiteiten maken gebruik van deze regeling.

Geen 0%
Met de verandering van die regeling moet zo’n 200 miljoen euro 
vrijkomen voor de verlaging van de studierente. Het is echter nog 
onduidelijk hoe hoog het rentepercentage precies zal worden. 
Demi Janssen, voorzitter van het Interstedelijk Studenten Overleg 
(ISO): ‘De onthulling van de prijs moeten we nog even afwach-
ten, maar we hebben goede hoop dat deze compensatie in het 
voordeel van studenten zal uitvallen.’ Zelf stemde Kamerlid Pieter 
Omtzigt tegen de motie van Westerveld en Van der Graaf, omdat 
hij twijfels had of 200 miljoen euro genoeg was voor de rentever-
laging.
Voor een motie afkomstig van de SP en D66, die de regering op-
riep om de rente algeheel af te schaffen, was geen meerderheid. 
Janssen reageert teleurgesteld. ‘De rente op 0% vastzetten was 
een enorme verlichting geweest voor leenstelselstudenten.’ 
Eerder werd duidelijk dat de rente op studieschuld zonder ingre-
pen vijf keer over de kop zou gaan. Woensdag 25 oktober protes-
teerden studenten hiertegen in Den Haag. 

ANS BEZOCHT: STERRENKIJKAVOND

Kamer wil lagere rente pechgeneratie

tekst Heleen Bezoen foto’s Isis Okker  

tekst Gijs Wortelboer
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Is het alledaagse wel zo alledaags? Daar zet 
PPS-student Madelief zo haar vraagtekens bij. 
Juist in de dagelijkse studentensleur vindt ze 
altijd wel een filosofische gedachte of politieke 
bevinding. Een open blik en een korreltje zout 
zijn geadviseerd.

Verbouwen

De Radboud Universiteit heeft grootse plannen 
voor een make-over van de campus. Verschil-
lende gebouwen staan op de slooplijst en hier 
zou moderne nieuwbouw voor in de plaats 
moeten komen. Mooie plannen natuurlijk, maar 
ik kon niet anders dan hier een interessante 
symboliek in zien. Radboud gaat namelijk met 
de buitenkant aan het werk, maar heeft vanbin-
nen ook zeker een flinke verbouwing nodig. 
Ik neem aan dat ik de structureel giftige en 
vrouwonvriendelijke bestuurscultuur niet hoef 
uit te leggen in deze column. Iedereen weet 
inmiddels van de voorvallen met voormalig 
rector Han van Krieken en de verschillende do-
centen en hoogleraren die flink de grens over 
gingen richting studenten en medewerkers. 
Nu belooft de universiteit verbetering. Ik ben 
benieuwd hoe deze innerlijke renovatie gaat 
verlopen.
Het plan van de verbouwing en het plan voor 
sociale veiligheid op de campus zijn niet zo 
verschillend. Het begint met beloftes, dan vol-
gen gesprekken met alle betrokkenen, dan 
worden ontwerpen gemaakt. Een plan opstel-
len is een goed begin, maar nog niet het halve 
werk. Het is nodig om ook tijdens de uitvoering 
kritisch te blijven, zowel bij de sociale veilig-
heid als de nieuwbouw op de campus. Dat het 
soms fout gaat, is te zien bij Maria Montessori, 
het nieuwste universiteitsgebouw. Het is een 
goed doordacht en energiezuinig gebouw, 
met prachtige open ruimtes en glazen wan-
den. Jammer genoeg regende het na de ope-
ning klachten. Door deze fraaie glazen wanden 
kon je namelijk vanuit beneden bij iemands 
kantoor naar binnen kijken, onder de bureaus 
door. Hierdoor durfden vrouwen geen rokken 
meer te dragen. Ook wilden mensen geen ge-
voelige gesprekken voeren, omdat al dat glas 
vrij weinig privacy biedt. 
Mooi, zo’n open structuur, maar ideaal is het 
dus niet. En dan heb ik het nog niet eens over 
de snel overbelaste riolering, waardoor het 
gebouw een paar weken na opening al over-
stroomde. Zo zien we maar weer, iets kan er 
prachtig uitzien van buitenaf maar nog steeds 
disfunctioneel zijn. Zo is het Maria Montessori-
gebouw een mooie metafoor voor de Radboud 
Universiteit. Moderne glazen gebouwen geven 
een impressie van openheid, terwijl de lelijke 
dingen onder het tapijt van het Erasmusge-
bouw worden geveegd.
Wat ik dus hoop, is dat de universiteit daadwer-
kelijk een goed plan bedenkt en zich daaraan 
houdt. Maar ook dat ze het toegeeft als er een 
lekke rioolbuis in hun bouwplan zit en dat daar 
dan wat op verzonnen wordt. Reflectie blijft es-
sentieel, en daar hebben ook de studenten een 
rol in. Ga met elkaar in gesprek en laat vooral 
je stem horen! De universiteit mag weten wat jij 
vindt. Goedbedoelde berichten sturen en be-
loftes maken is een eerste stap, maar laten we 
er wel met zijn allen op letten dat het niet hier-
bij blijft. Anders wordt de komende verbou-
wing slechts een mooie nieuwe verpakking om 
een universiteit heen die vanbinnen aan alle 
kanten rammelt. 

Vraagtekens
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Vraagtekens

Dit is de rubriek voor echte fijnproevers. ANS bedenkt iedere editie een bepaald thema en een 
budget voor een gerecht. Het is aan de student om de uitdaging aan te gaan en een hoogstaand 
staaltje kookkunst te laten zien. Staat de student nog aan het begin van zijn bachelor of is hij al een 
masterchef? Deze keer: Real or cake?

Budget: 12 euro
Boodschappen: Supermarktcake, muffins, zwarte en 
witte fondant en glazuur

M
et grote spanning wacht Gaby (20, Rechtsge-
leerdheid) op de uitleg van haar opdracht. 
De bedoeling? Bouw in één uur het Berchma-
nianum na met supermarktcake, muffins en 
versiering. Voor het honderdjarige bestaan 

van de Radboud Universiteit is een smakelijke renovatie van 
het iconische Rijksmonument op zijn plek. De bedoeling is dat 
het eindresultaat er precies zo uitziet als het echte Berchmani-
anum, net als de challenge Real or Cake? op sociale media van 
een aantal jaar terug. 
De Heel Holland bakt-fanaat en hobbybakker slikt even teleur-
gesteld dat ze niets mag bakken, maar herstelt zich gelijk. 
Gaby blijkt een handig voordeel te hebben. Ze werkt name-
lijk ín het Berchmanianum, bij het Team Studievoorlichting. Met 
een heldere plattegrond voor ogen en foto als referentie gaat 
ze voortvarend aan de slag. De eerste cake wordt aangesne-
den: over de lengte snijdt ze een stuk af, om hier vervolgens 
een driehoek van te maken. Dat plaatst ze als dak op het over-
gebleven stuk cake. Zo staat al snel de eerste vleugel, met 
verrassende gelijkenis. Enthousiast wijst ze een stukje cake 
aan: ‘Hier werk ik dus!’
Terwijl Gaby druk nadenkt over het torentje dat ze nog moet 
bouwen, wordt opgemerkt dat ze nog een stuk mist. Die ‘rare 
driehoek’ van de ingang heeft ze nog niet gemaakt. ‘Dat viel 
buiten de foto!’ roept Gaby uit. Na een kort moment van pa-
niek, herstelt ze zichzelf: ‘We gaan er iets van maken.’ Hier en 
daar zijn er nog flinke gaten in haar bouwwerk, maar gelukkig 
heeft ze nog genoeg restjes cake over om alles op te vullen. 
Om deze de juiste vorm te geven, mag Gaby ze gaan kneden: 
‘Nu wordt het kleitijd!’ 
Gedurende de hele opdracht toont Gaby grote creativiteit en 
zelfreflectie door onder andere aan te geven dat ze de eerste 

fout heeft gemaakt, maar, zo zegt ze: ‘We denken in oplossin-
gen.’ Dat laat ze ook weer zien als delen van haar bouwwerk 
dreigen in te storten en ze met een paar strategisch geplaatste 
satéprikkers de boel overeind houdt. 
Na ongeveer een half uur is het dan eindelijk tijd om te gaan 
versieren. Terwijl ze de zwarte fondant uitpakt geeft ze alle 
studenten zonder deegroller nog een gratis tip: rollen met een 
glas of bidon werkt net zo goed. Desondanks blijkt het uitrol-
len van de fondant een zwaar karwei dat flink wat spierkracht 
vergt. Al hijgend brengt ze uit: ‘Ik ben nu mijn hele gewicht 
aan het gebruiken!’ Het Berchmanianum netjes bedekken met 
fondant blijkt ook nog een hele klus. Overal op de fondant ko-
men kruimels, die Gaby probeert weg te werken met water 
via haar baktechnieken. ‘Hiervoor kijk ik dus naar al die bak-
programma’s!’ 
Het tweede halfuur gaat erg snel voorbij. Het gebouw binnen 
de tijd decoreren met glazuur of witte fondant is niet meer 
haalbaar, dus beperkt ze zich tot het bekleden van de laatste 
gaten met stukjes zwarte fondant. Als een ware meesterbak-
ker weet ze in de laatste paar minuten een half-af gebouw te 
renoveren tot een keurig bedekt bouwwerk. Na precies een 
uur is de tijd om en staat er een volledig zwart Berchmania-
num op de keukentafel. Ontevreden over het onversierde re-
sultaat, speelt Gaby een beetje vals om het complex nog wat 
kleur te geven. Buiten de tijd om gaat ze opgewekt aan de slag 
met roze glazuur. Voor de rode luifeltjes misschien? Nee, het 
Berchmanianum krijgt vrolijke roze dakpannen. Opeens roept 
Gaby uit: ‘Oh my god, het is een Barbenheimer-Berchmania-
num!’ Uiteindelijk kijkt ze tevreden naar haar spektakelstuk: 
‘Dit stuur ik zeker naar mijn collega’s in het Berchmanianum.’

Is it real or cake?
Hoewel Gaby voortvarend begon en een indrukwekkende 
vorm van het Berchmanianum neerzette, sloopte het 
gebruik van alleen maar zwarte fondant de herkenbaarheid 
gedeeltelijk. Het resultaat was dan ook meer een Halloween-
impressie van het Berchmanianum dan een realistisch 
evenbeeld. Met het roze glazuur, na tijd nog toegevoegd, 
werd het geheel zeker kleurrijker, maar niet herkenbaarder. 
Dat werd bevestigd door een huisgenoot, die tot Gaby’s 
grote teleurstelling niet kon raden wat ze had gemaakt. Bij het 
doorsnijden van het werk om te proeven werd er ook nog een 
klein probleempje duidelijk. De satéprikkers, die eerder nog 
zo handig waren in het overeind houden van de daken, zaten 
nu opeens in de weg. We moeten het eindresultaat dan maar 
zien als een artistieke renovatie van het Berchmanianum.  ANS

Resultaat: Barbenheimer-Berchmanianum

REAL OR CAKE?

Over de Kook
tekst Franka Kramers  foto’s Maan Heijthuijsen
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tekst Stijn Lintsen foto Lies Heijs

Interview

H
et is ruimschoots oktober en eindelijk voe-
gen de weersomstandigheden zich naar het 
verwachtingspatroon van het seizoen. Iet-
wat verkleumd wandelen Prins en Anema 
het hippe Amsterdamse Volkshotel binnen. 

Het is twee dagen voor de officiële uitgave van hun eer-
ste boek. De in Amsterdam studerende rechtenstudenten 
stralen hautain auteurschap noch een doorgewinterd acti-
visten-bestaan uit. Ze ogen en spreken uiterst sympathiek, 
met herkenbare studentenverhalen. Zo bekent Prins dat ze 
deze dinsdag nog een kater heeft van de voorgaande za-
terdag en legt Anema uit dat de twee elkaar leerden ken-
nen op een boot tijdens Koningsdag. ‘We kwamen er daar 
achter dat we hetzelfde studeren’, vertelt hij. ‘En dezelfde 
studiestrategie hanteren, namelijk niet zo vaak naar college 
gaan.’ De twee bleken zelfs de reden om hun dagen anders 
in te vullen met elkaar te delen.
Tijdens al die niet-bezochte colleges verdienden ze na-
melijk allebei hun strepen binnen de klimaatbeweging. De 
twee lijken haast personificaties van de verscheidenheid 
aan opties om je in te zetten in de strijd voor het klimaat. 
Anema liep onder andere een jaar stage bij GroenLinks en 
werkt nu voor ngo Urgenda, bekend van klimaatrechtsza-
ken tegen de staat. Prins voerde rechtszaken met Milieude-
fensie en zet zich in bij Stop Ecocide. Ook sloot ze zich aan 
bij Extinction Rebellion (XR), waar ze erg actief is gewor-
den. De twee besloten dit jaar samen een boek te schrijven. 
Het doel was de alarmerende, maar droge wetenschappe-
lijke onderzoeken naar klimaatverandering toegankelijk 
te maken: activisme mag best mainstream worden. ‘Er zijn 
veel mensen, ook studenten, die nog denken dat actievoe-
ren onzin is’, betoogt Prins. Anema vult aan: ‘We willen het 
idee doorbreken dat de klimaatbeweging voor weirdo’s is.’ 

De BN’er en de schrijver
Anema en Prins legden verschillende wegen af naar hun 
actieve rol in de klimaatbeweging. ‘Ik kwam van de mid-
delbare school af, zonder één les te hebben gehad over 
het klimaat’, begint Anema. ‘Toen ik startte met mijn eerste 
studie, filosofie, ging ik me interesseren voor maatschap-
pelijk onrecht, waarbij vooral klimaatrechtvaardigheid me 
aansprak.’ Prins kreeg daarentegen de zorg voor de aarde 
met de paplepel ingegoten en hoorde al jong hoe de pla-
neet verwoest wordt. ‘Op een gegeven moment ben ik be-
wust gaan nadenken over de best mogelijke bijdrage aan 
systeemverandering’, vertelt ze. Dat bleek voor haar bij 
de juridische afdeling van XR. ‘Ik dacht: “Ik studeer rech-
ten, daar wil ik iets mee doen.” Het was echt tien keer leu-
ker om wat ik in de collegebanken leerde op straat toe te 
passen dan dit in een academische omgeving te doen.’ Na 
deelname aan talloze XR-acties is ze ondertussen tot een 
van de officieuze woordvoerders van de organisatie ver-
worden. Door haar tv-optredens vanuit die rol vergaarde ze 
landelijke bekendheid.
Toen Prins wegens haar bekendheid gevraagd werd om 
een boek over klimaatverandering te schrijven, was haar 
eerste gedachte: “Nee, nee, nee, dit is niks voor mij!” ‘Toch 
vond ik dat dit verhaal verteld moest worden, al leek het 
me in m’n eentje verschrikkelijk’, vertelt ze lachend. Ze 
wist snel dat ze studiegenoot Anema erbij wilde hebben. 

Studievertraging oplopen om 
vanuit een diepe overtuiging een 
boek te schrijven. Hannah Prins 
en Jantijn Anema deden het en 
publiceerden op 19 oktober hun 
boek Je bent jong en je wil wat 
toekomst. Ze hopen hiermee 
eindelijk een toegankelijk boek 
over klimaatverandering uit te 
brengen in al het geweld van 
ondoorgrondelijke rapporten. 
Wat maakt van bezorgde 
studenten activistische 
auteurs, en welk effect heeft 
dat activisme op hun student-
zijn?

‘Jantijn kan heel goed schrijven en we zijn het over alles 
eens’, laat ze weten. Vrolijk voegt Anema hieraan toe: ‘Be-
halve over het lettertype op de cover.’

Redelijk of radicaal?
Voor grofweg de eerste honderd pagina’s bestaat het boek 
uit het uiteenzetten van de manieren waarop de aarde ver-
woest wordt door falend of afwezig klimaatbeleid. Er wor-
den geen woorden bespaard om duidelijk te maken dat 
deze verwoesting desastreuze gevolgen heeft voor de 
mens, en waarom systeemverandering noodzakelijk is. De 
tekst is doorspekt met luchtige opmerkingen, kleine grap-
jes en lichte sneren naar Jort Kelder, de schrijver van het 
voorwoord. ‘Het behandelen van klimaatverandering wordt 
al gauw onheilspellend of apocalyptisch’, legt Anema uit. 
‘Dus we hebben geprobeerd het lichtvoetig te houden, 
zonder afbreuk te doen aan de wetenschap erachter.’
Na dit eerste deel vervolgen de twee het boek met sys-
teemveranderende oplossingen, grondig onderbouwd met 
wetenschappelijke literatuur. Hier maken ze de lezer dui-
delijk dat het laat is om nog te veranderen, maar niet té 
laat. Oplossingen die in hun eigen woorden radicaal ogen, 
maar als redelijk beschouwd moeten worden: niks doen 
is immers pas echt radicaal. Ze eindigen dan ook met de 
manieren waarop de lezer zich kan inzetten om aan die 

broodnodige verandering bij te dragen. De mogelijkheden 
lopen uiteen van bewuste carrièrekeuzes tot burgerlijke 
ongehoorzaamheid en actievoeren. ‘Je studententijd is mis-
schien wel de perfecte tijd om te beginnen als activist: je 
kan je tijd enorm flexibel indelen’, betoogt Prins. ‘Je hebt 
op deze leeftijd ook nog niet veel macht om op andere 
manieren een maatschappelijke invloed te hebben’, voegt 
Anema instemmend knikkend toe. ‘Dan is activisme een 
hele nuttige manier om impact te maken.’ 

Tentamen in de taxi
De combinatie van activist en student zijn, leverde af en toe 
opmerkelijke situaties op, zo vertelt Prins. ‘Laatst zat ik in 
de rechtbank voor een kort geding tegen het gebruik van 
waterkanonnen bij de A12-blokkades’, begint ze. ‘Toen was 
de advocaat van de staat ook mijn hoogleraar strafrecht.’ 
De reacties op hun extracurriculaire bezigheden zijn bin-
nen de academische wereld overwegend positief. ‘Mensen 
zijn vrij links op de Amsterdamse universiteiten, ze vinden 
het vooral gewoon leuk wat ik doe’, vertelt Prins. Een anek-
dote bewijst deze welwillende sfeer op de universiteit. ‘Een 
tijdje geleden mocht ik zelfs een tentamen maken in de 
taxi naar Khalid en Sophie’, vertelt ze schalks. ‘Ik ben nog 
steeds verbaasd dat het fraude-technisch geen probleem 
was.’

STUDENTEN 
DE STRAAT OP 
SCHRIJVEN



5

Nemen de schrijvende studenten het anderen kwalijk als die 
zich niet inzetten voor het redden van de wereld? ‘Tuurlijk 
niet!’, roept Prins nadrukkelijk uit. ‘Als je bezig bent met het 
wel of niet kunnen betalen van je huur en het halen van je stu-
die, is het helemaal niet gek dat je niet zomaar een IPCC-rap-
port (van het klimaatpanel van de Verenigde Naties, red.) gaat 
lezen’, vervolgt ze. ‘We willen dus ook helemaal geen preek 
geven’, vult Anema aan. Met het boek hopen ze een toegan-
kelijk alternatief voor dergelijke gortdroge rapporten aan te 
bieden. ‘Wij willen de mensen bereiken die zien dat er íets 
gebeurt, maar niet weten wat, en al helemaal niet weten wat 
ze ermee moeten’, zegt ze. Bij het schrijven hielden de twee 
met name jonge mensen in het achterhoofd. ‘Zij hebben het 
meest last van de gevolgen van klimaatverandering, maar zijn 
ook de groep die hier nog het meest aan kunnen doen’, licht 
Anema toe. 

Groene golf over de dronken aarde
Een van de manieren waarop de twee gepoogd hebben de 
jeugdige medemens die ‘nog’ geen klimaatactivist is aan te 
spreken, is middels een dronkenschapsanalogie voor de op-
warming van de aarde. Zoals het bij pils ook niet direct helder 
is wanneer je te veel hebt gedronken, is het met een verschil 
van enkele tienden graden Celsius opwarming van de aarde 
eenzelfde verhaal. ‘Bij de eerste biertjes word je aangescho-

ten - het begin van de opwarming - en dat is ergens nog wel 
aangenaam’, zegt Prins. ‘Maar dan word je langzaam dronken, 
en veranderen je emoties, ga je rare dingen doen. Tot je uit-
eindelijk laveloos wordt en knock-out gaat.’ De conclusie die in 
het boek volgt op deze analogie: de aarde is dronken as fuck.
Anema lijkt zijn roeping in het schrijversvak te hebben gevon-
den. ‘Hier wil ik het liefst mee doorgaan’, vertelt hij enthou-
siast. ‘Ik denk dat dit mijn manier is om de wereld te helpen.’ 
Prins ziet daarentegen een politieke rol voor haarzelf weg-
gelegd. Waar de schrijvers wel begrip kunnen opbrengen als 
‘gewone’ mensen nog geen klimaatactivisten zijn, vertelt Prins 
dat dit niet geldt voor politici die het nalaten om op te komen 
voor het klimaat. ‘Dat is de groep die zich echt heeft kunnen 
inlezen’, betoogt ze vurig. ‘En hun baan is letterlijk om ons vei-
lig te houden! Daar kan ik bozer en bozer om worden.’ Ze put 
hoop uit de hoeveelheid mensen die zich wel iets van de staat 
van de wereld aantrekken. ‘Twee jaar geleden stonden we met 
negen mensen in de regen voor een ministerie te protesteren’, 
spreekt ze met optimistische toon. ‘In september waren we 
met vijftienduizend op de snelweg.’ Ze voorziet dan ook zoge-
naamde tipping points wat betreft activisme en klimaatstrijd, 
waarbij mensen de weg op stappen of groen stemmen. ‘Dan 
ontstaat er een groene golf, die niet meer te stoppen is.’ ANS

Er is al zo veel negativiteit in de wereld, dat 
mensen best wat meer positiviteit kunnen 
gebruiken. Student Nederlandse Taal en Cul-
tuur Marieke Camps bekijkt de dingen graag 
optimistisch en schrijft over wat er gebeurt als 
je (soms iets te) optimistisch in het leven staat.

Te laat

Kan iemand mij vertellen hoe ik op tijd kan 
komen?
In mijn 22ste levensjaar kom ik nog steeds 
vrijwel zonder uitzondering te laat. Ik val 
maar meteen met de deur in huis, want dat 
doe ik ook altijd als ik tien minuten te laat op 
mijn afspraak verschijn, vergezeld door een 
hijgende sorry en een verontschuldigende 
grimas. 
Nu ik mezelf al zo’n 22 jaar aan het veront-
schuldigen ben, is het misschien tijd om me 
af te vragen of ik ook op tijd kan komen. 
Bijtijds verschijnen doe je niet alleen voor 
jezelf. Dat besefte ik gelukkig al in de eer-
ste klas van de middelbare school. Mijn sa-
menfietsvriendinnetje begon op een gege-
ven moment namelijk foto’s te maken van 
de McDonalds-klok op ons afspreekpunt, 
om aan te tonen dat ze écht wel vijf minu-
ten op me had gewacht voordat ze in haar 
eentje doorfietste naar school. Zo kwam dus 
niet alleen ik, maar ook zij te laat. Het ergste 
is dat ik nu, tien jaar later, nog steeds niets 
geleerd heb van dit besef: Anderen wachten 
nog steeds op mij. 
Ja, vrienden, ik vind het zelf verschrikkelijk 
om jullie, soms letterlijk, in de kou te laten 
staan. Met te-laat-smoesjes, die ik in al die 
jaren toch wel tot een bewonderenswaardig 
hoog niveau heb gebracht, ben ik inmiddels 
ook maar gestopt, want dat blijkt nog verve-
lender dan gewoon zeggen dat je te laat ver-
trokken bent, en dat de brug openstond is in 
Nijmegen ook wel erg onwaarschijnlijk. Ik wíl 
dus wel op tijd komen en wacht met smart op 
het moment dat mijn benen op tijd de deur 
uit wandelen.
Maar met alleen wachten kom je natuurlijk 
nergens. Actie dient ondernomen te wor-
den om mij op tijd te laten komen! Daarom 
las ik een tijdje geleden, in de hoop op tips 
om zonder al te veel haast en moeite op tijd 
ergens te verschijnen, een boek over te laat 
komen. Hierin komt de auteur onder andere 
tot de conclusie dat telaatkomers vaak iets te 
optimistisch in het leven staan. Warempel! Ik 
voelde me bijna een goed mens. 
Cultuur speelt volgens het boek ook een rol. 
In Italië komen mensen bijvoorbeeld stan-
daard 40 minuten te laat. Tijd lijkt voor hen 
minder belangrijk, je komt gewoon wanneer 
het je uitkomt en degenen die op je wach-
ten genieten ook van hun gewonnen tijd. En 
bovendien: Als je allebei veertig minuten te 
laat komt, dan kom je in principe allebei op 
tijd, toch?
Ik ben een tijdsmatige Italiaan die vastzit 
in een Nederlands tijdsritme. En misschien 
moet ik me dat maar gewoon toeëigenen. 
Dan snappen mensen dat ik niet op tijd kom 
en hoef ik me ook niet meer te verontschul-
digen. En wie weet kom ik zonder druk wel 
ineens op tijd, iets te optimistisch ben ik na-
melijk nog steeds. Zo ook over het op tijd 
inleveren van deze column (Sorry redactie). 

illustratie Rivke van Collem

Zonnetje op de campus
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INTERNATIONAL-
ISERING: DE REM 
EROP OF NIET?
Afgelopen zomer werd het wetsvoorstel internationalisering in 

balans gepresenteerd. Het streven om het aantal internationale 

studenten terug te dringen leidde tot landelijke rumoer. Hoe 

kijken Nijmeegse (oud-)docenten naar het voorstel en waar 

gaat dit gesprek over internationalisering nu écht over?

tekst Lies Heijs illustratie Dionique van Haren

W
ie een rondje over de campus waagt kan 
niet missen dat de internationale student 
een groot onderdeel is geworden van 
het meubilair van de Radboud. De Ref-
ter vertaalt haar menu’s naar het Engels, 

Spanjaarden fietsen op elkaar in op de rotonde bij het Eras-
mus - wie kan ze dat daar ook kwalijk nemen - en het welbe-
kende campuslied bevat niet alleen Nederlandse maar ook 
Engelse en Latijnse woorden. Als de rondemaker aankomt 
bij zijn les treft hij echter ook andere zaken aan: volle colle-
gezalen, een gebrek aan begeleiding en een lage Engelse 
taalvaardigheid van docenten. 
Volgens Robbert Dijkgraaf, demissionair minister van Onder-
wijs, Wetenschap en Cultuur, hebben al deze ervaringen de-
zelfde aanleiding: doorgeslagen internationalisering. In een 
brief aan de Tweede Kamer schreef hij dat de instroom van 
buitenlandse studenten ongeremd is geraakt. Ondanks hun 
toegevoegde waarde is dit problematisch. In het studiejaar 
2021-2022 kwam veertig procent van de instromers in het 
wetenschappelijk onderwijs van buiten Nederland en was 
haast een kwart van het totale aantal universitaire studenten 
internationaal. Volgens Dijkgraaf zet deze groei de onder-
wijskwaliteit onder druk en daarom pleit hij voor een wet die 
de balans terug zal brengen.
De problemen zouden volgens Dijkgraaf met de Wet inter-
nationalisering in balans verholpen kunnen worden. De kern 
van de wet bestaat uit twee zaken. Ten eerste zorgt de wet 
ervoor dat het aantal internationale masterstudenten om-
laag gaat. In de master wordt een numerus fixus mogelijk 
en bachelors die plots hard groeien mogen voor één jaar 
een noodfixus instellen. In deze noodfixus is het toegestaan 
om onderscheid te maken tussen Nederlandse en niet Ne-
derlandse studenten. Ten tweede brengt de wet een nieuw 
taalbeleid met zich mee dat ook uit twee delen bestaat. Zo 
moet twee derde van de vakken in een bacheloropleiding in 
het Nederlands gegeven worden en moeten opleidingen toe-
stemming van het ministerie vragen om hiervan af te wijken. 
Ook moeten internationale studenten verplicht lessen Neder-
lands gaan volgen. Met dit laatste voorstel wil Dijkgraaf er-
voor zorgen dat meer internationale studenten in Nederland 
blijven hangen na hun studie. Het niveau dat de studenten 
moeten behalen staat niet vast, wel dat de lessen niet langer 
dan 140 uur hoeven te duren. 
De universitaire wereld is niet eensgezind over het nut en de 
impact van deze maatregelen, zo blijkt uit gesprekken die 
ANS voerde met enkele Nijmeegse (oud-)docenten.

De cijfers
Als je enkel naar de cijfers kijkt, zijn de internationals niet 
de oorzaak van de drukte op de universiteit, stelt Hub Nijs-
sen. Hij is werkzaam aan het bureau van Internationalisering 
en Toelating aan bètafaculteit en noemt zichzelf de founding 
father van de internationale marketing van de Radboud. Hij 
legt uit: ‘Tussen 2017 en 2022 stegen de studentenaantallen 
van de RU van 18.000 naar 25.000, terwijl het aantal interna-
tionals van 1.100 naar 2.300 groeide.  De overstroming komt 
niet zozeer door de internationale studenten maar door Ne-
derlandse studenten die eigenlijk op het hbo of ander be-
roepsonderwijs horen. Het is zonde dat díe leeglopen door 
het statussymbool van de universiteit. 15% van de universi-
teitsstudenten hoort hier niet, blijkt uit een rapport van de 
commissie Sterken.’ Het Nederlandse systeem zou volgens 
Nijssen eerst kritisch naar zichzelf moeten kijken voordat ze 
haar pijlen op de, in werkelijkheid kleinere, groep internati-
onale studenten richt.
Hij voegt hier nog aan toe dat voor sommige studies aan de 
bètafaculteit internationalisering nodig is om de studenten-
aantallen op een leefbaar peil te houden. Dit geldt bijvoor-
beeld voor scheikunde. ‘Ik ga nu iets zeggen dat de decaan 
niet leuk vindt: zonder het Engelstalige onderwijs en de tien 

internationale studenten was er geen opleiding scheikunde ge-
weest. Een bètafaculteit zonder scheikunde, dat kan niet.’

Voertaal
Cultuurpsycholoog en wetenschapshistoricus Ruud Abma staat 
positief tegenover het nieuwe wetsvoorstel. Hij is woonachtig in 
Nijmegen en werkte tot zijn pensioen aan de Universiteit Utrecht. 
Hij spreekt zich positief uit over het terugdringen van verengel-
sing. Hij ligt toe: ‘vaak is men overgegaan op Engels terwijl dat 
inhoudelijk niet nodig was’. Volgens hem helpt de wet om daar 
beter over te denken. 
Als voorbeeld van dit beleid geeft hij een vak over Nederland-
se wetgeving en beleidsaanpak van arbeidsongeschiktheid dat 
vlak voor zijn pensioen in 2017 plots in het Engels gegeven 
moest worden. ‘Dat vak was absoluut niet nuttig voor interna-
tionale studenten en voor Nederlandse studenten was het juist 
nuttig om het jargon in hun eigen taal te beheersen.’ Abma bear-
gumenteert dat het voor studenten psychologie en pedagogiek 
goed zou zijn om hun bachelor in het Nederlands te volgen, om-
dat de meerderheid van deze studenten later met Nederlanders 
te maken zal krijgen. ‘Onderzoeksgerelateerde masters kunnen 

Om hoeveel internationale studenten gaat het nou eigenlijk? 
In 2022 waren aan alle universiteiten samen 85239 internationale studenten ingeschreven, aan de Radboud 
Universiteit 2703. Het percentage internationale studenten ligt aan de Radboud Universiteit aanzienlijk lager dan 
het landelijk gemiddelde. Ook de groei van het aantal internationale studenten, zowel in absolute getallen als als 
percentage van het totaal aantal studenten is lager dan het landelijk gemiddelde.

data: Universiteiten van Nederland. Linker y-as: aantal studenten, rechter y-as: percentage internationale studenten 
van totaal. Er zijn nog geen gegevens van 2023 beschikbaar.

Achtergrond
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Nena Boelens uit zich door van zich af te dichten. 
Op goede dagen één, op slechte dagen drie ge-
dichten, want het studentenleven is soms hectisch, 
maar ook heel waardevol. Nena (21) studeert 
English Language and Culture en is auteur van hun 
debuutbundel ‘in de vensterbank’.

we zeggen dat we veilig zijn.
 
op meerdere vlakken, 
maar er hangen spandoeken 
waar de Erasmus-kauwen wonen. 
 
we zeggen dat we welkom zijn. 
dat de universiteit (een thuis) weg van thuis is, 
maar warmte past niet in een koffer. 
dat moet je kweken. 
je moet de koffiebonen snijden, 
één voor één, 
totdat het thuis naar warmte ruikt. 
 
wij lopen zelf al achter. 
onze vader snelt naar zijn Berchmanianum. 
wij passen niet onder zijn paraplu, 
mogen zijn duim niet vasthouden 
maar het regent klachten. 
 
en wij worden nat. 
maar de internationale studenten nog het meest. 
 
want waar leg je je snijplank neer 
als je geen thuis hebt? 
we lopen onder de kauwenhuizen door 
en de loopbrug praat voor ons. 
 
af en toe. 
 
waar laat je de warmte uit je koffer lopen 
als je die meegesmokkeld hebt, 
wat koffie van thuisthuis, 
vier seconden scrollen. 
 
je komt hier voor de warmte 
en je vindt de regen.

illustratie Vera Joosten

Nena dicht

beter wel in het Engels gegeven worden: mensen die 
het internationale onderzoeksveld ingaan hebben na-
melijk een goede kennis van die taal nodig.’
Dat er meer aandacht komt voor het Nederlands vindt 
ook Marc van Oostendorp, hoogleraar Nederlands en 
Academische communicatie, belangrijk. Toch ziet hij in 
zijn omgeving dat de verengelsing aan de Radboud er 
op het moment anders aan toe gaat. ‘Naar mijn erva-
ring komt de vraag om te verengelsen ook van onder-
af. Nijmegen heeft bijvoorbeeld de enige nog volle-
dig Nederlandstalige opleiding Taalwetenschappen. Ik 
denk dat dit heeft betekend dat relatief veel studenten 
daardoor de voorkeur hebben gegeven aan andere 
steden, zoals Utrecht, waarin Engels wel een rol speelt 
in het curriculum. Hij spreekt zich dus wel positief uit 
over de twee derde-norm van Dijkgraaf. Daar voegt hij 
nog aan toe dat hij het jammer vindt dat alleen Engels 
en Nederlands nu de norm zijn en niet een nog breder 
scala aan talen. ‘Er lopen hier in de grensstreek bij-
voorbeeld veel Duitse studenten rond van wie wij veel 
zouden kunnen leren.’

Taalles
Demissionair minister Dijkgraaf wil dat internationa-
le studenten langer blijven hangen in Nederland, en 
zich niet afsluiten van onze maatschappij. Zouden ver-
plichte lessen Nederlands hieraan kunnen bijdragen? 
Nijssen is positief over het idee, maar kritisch over de 
uitvoering. Hij legt uit: ‘Met het budget dat de wet op 
het moment vrijmaakt voor die taallessen, is er drie 
euro per uur beschikbaar per internationale student. 
Dat is inclusief lesmateriaal en een lokaal. Ik ben be-
nieuwd waar je voor zo’n budget een docent vandaan 
gaat halen.’ 
Ook spreekt hij zich kritisch uit over het lage taalniveau 
dat de studenten met deze beperkte taallessen zou-
den behalen. Op het moment schrijft het wetsvoorstel 
slechts 140 uur verplichte taalles voor aan bachelor-
studenten, gelijk aan 5 ECTS, zonder verplicht eindni-
veau. Voor masterstudenten ligt dit op 56 uur. Hij vindt 
taallessen die verplicht zijn opgenomen in het curricu-
lum persoonlijk wel een goed idee maar is bedenkelijk 
over collega’s. ‘Je kan beargumenteren dat internatio-
nale studenten op die manier minder kansen krijgen 
om zich met extra vakken te verdiepen in de lesstof.’ 
Hij deelt nog een extra bedenking: ‘Een student hoeft 
niet per se Nederlands te spreken om bij te dragen aan 
de maatschappij. Zo blijkt uit de cijfers van het CBS dat 
internationale studenten ieder jaar 1,5 miljard euro aan 
belastinggeld overdragen aan de staatskas.’ 

Van Oostendorp ziet dit anders. Hij beschouwt taalles 
binnen het curriculum als een goede mogelijkheid. 
‘Dat ze dan iets minder over een vak leren lijkt me niet 
zo’n ramp. Je moet aan de universiteit immers niet al-
leen vakidioten op willen leiden, maar vooral mensen 
die hun kennis meenemen in de samenleving. Tevens 
is het voor Nederlandse studenten even belangrijk om 
het Engels te beheersen als het leren van Nederlands 
voor internationals.’ 
Abma is het met Van Oostendorp eens. Volgens hem 
zouden de verplichte taallessen ervoor zorgen dat de 
culturele uitwisseling tussen internationale studenten 
en de Nederlandse maatschappij, die de kern van in-
ternationalisering vormt, vlotter en makkelijker gaat 
lopen. ‘Internationale studenten krijgen in het huidige 
systeem niet de kans om zich volledig te ontwikkelen 
en dat is gewoon zonde. ‘Ze blijven buitenstaanders 
als ze alleen Engels spreken. Dat komt bijvoorbeeld al 
naar voren in de supermarkt, waar ze niet bij de kassa 
af kunnen rekenen.’ Naast de taallessen pitcht hij een 
buddysysteem: ‘Op die manier kunnen Nederlandse 
studenten internationale studenten helpen met taal en 
wordt integratie makkelijker.’

Het verdere verloop
Uit deze bedenkingen en nuanceringen wordt vooral 
duidelijk dat de kern van dit debat complex is. Abma 
legt dat uit. ‘Dit debat gaat eigenlijk over de vraag: wat 
kunnen en moeten  universiteiten bijdragen aan de 
maatschappij? Om financieel te overleven zijn ze over-
gegaan op het werven van buitenlandse studenten en 
het vooropstellen van internationalisering. Die essenti-
ele vraag is daardoor op de achtergrond geraakt.’ Dit 
wordt ook duidelijk in deze gesprekken, want hoewel 
de mannen de wet allemaal op een andere manier be-
schouwen, lijken ze toch vooral met deze vraag bezig. 
Hoewel het debat in de academische wereld genu-
anceerd is, worden de keuzes uiteindelijk gemaakt in 
de politiek. Daar lijkt een meerderheid voor de wet te 
zijn. De felste voorstander is Pieter Omtzigt met zijn 
partij Nieuw Sociaal Contract. Hij wil bijvoorbeeld dat 
de instroom van internationale studenten wordt be-
perkt op basis van het aantal studentenkamers en dat 
niet-EU-studenten significant meer collegegeld gaan 
betalen. Onderzoek gericht op ‘relevante Nederlandse 
beleidsstukken’ krijgt voorrang, en tenslotte wordt Ne-
derlands de voertaal op de universiteit. 
De meningen zijn verdeeld, maar wat vind jij? Op 22 
november kun je je mening over dit belangrijke thema 
laten horen in het stemlokaal. ANS
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ECHT MIJN DING

Dus... zweefvliegen is echt jouw ding. Hoe 
ben je op het idee gekomen om te gaan 
zweefvliegen? 
‘Mijn vader doet aan zweefvliegen. Nadat ik als 
kleine jongen een keer mee was geweest, kon 
ik alleen maar denken: dat wil ik ook! Aangezien 
je pas op je veertiende officieel mag beginnen 
met zweefvlieglessen, heb ik tot die leeftijd maar 
wat gevoetbald. Toen ik oud genoeg was, was de 
keuze snel gemaakt.’

Wat vinden anderen van deze hobby? 
‘Het is een bijzondere hobby. De meeste mensen 
vinden het te gek, maar soms kunnen ze zich er 
weinig bij voorstellen. Toen ik op kamers ging, 
hadden mijn huisgenoten pas na een jaar door 
wat zweefvliegen was. Ze dachten dat ik met 
modelvliegtuigjes ging gooien.’

Hoe ziet een wedstrijd er dan uit? 
‘Een wedstrijd zweefvliegen draait om het vliegen 
van een verre afstand in de snelste tijd. Je gaat 
omhoog in thermiek, dat is opstijgende lucht 
die zich onder een wolk bevindt. Er wordt een 
parcours opgezet met bijvoorbeeld drie punten. 
Zodra je over de startlijn gaat, loopt de tijd en dan 
vlieg je over die drie punten. De tijd stopt als je 
over de eindstreep bent. De winnaar is de persoon 
die dat in de snelste tijd kan doen.’ 

Heb je zelf al meegedaan met een 
zweefvliegwedstrijd? 
‘Nee, normaal stond er dit jaar één op de 
planning, maar door omstandigheden is deze 
niet doorgegaan. Ik heb wel de ambitie om 
wedstrijden te vliegen om zo te ontdekken hoe 
goed ik ben in vergelijking met anderen. Wel kost 
het voorbereiden en vliegen van een wedstrijd 
veel tijd. Ik weet dus nog niet of ik er echt veel per 
jaar wil doen want ik ben momenteel al bezig met 
een opleiding om instructeur te worden.’ 

Tenslotte, wat is het gekste dat je ooit hebt 
meegemaakt tijdens een vlucht? 

‘Het gekste dat ik meegemaakt heb, is iets wat niet 
hoort te gebeuren. Ik ben ooit, op mijn veertiende, 
gecrasht in de bomen. Gelukkig was dat wel met 
een instructeur erbij. We gingen dauwvliegen, dat 
is vliegen met zonsopkomst. Op een bepaald 
moment vlogen we boven een mistbank en konden 
we de grond niet meer zien. Een zweefvliegtuig 
heeft geen motor, dus we gingen langzaam rondjes 
draaien boven de plek waarvan we dachten dat het 
een vliegveld was, maar door de wind kwamen we 
in een boom terecht. Vanaf toen zijn we nooit meer 
gaan dauwvliegen.
‘Als je je vlucht verneukt, dan kan je ineens 
belanden in Duitsland en dan moet je drie uur 
wachten voordat iemand je kan komen halen. Zeker 
als je dat dan samen met vrienden meemaakt, is 
zo’n tocht memorabel. Aangezien er geen toilet 
aanwezig is in een zweefvliegtuig, plassen we bij 
een lange vlucht in een boterhamzakje. Dat vind ik 
toch net wat minder memorabel.’ ANS

Wie: Casper Pijl (Bedrijfskunde, 20)
Wat: Zweefvliegen bij studentenzweefv-
liegvereniging Stabilo 
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